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A l’Escola Oficial d’Idiomes, situada al carrer Vic, 3,  de la ciutat de Terrassa, el
disset d’octubre del dos mil vint-i-dos, a les 17.30 hores, es reuneixen els membres
del Consell Escolar Municipal sota la Presidència de la regidora d’Educació, Sra.
Teresa Ciurana i Satlari.

1. Aprovació, si s'escau, de les actes anteriors.

La Sra. Teresa Ciurana dona la benvinguda a tots els presents.
Acte  seguit s’acorda  per unanimitat dels  membres presents  aprovar  les

actes anteriors.
Aprofita l’ocasió per presentar als membres del CEM a la Sra. Júlia López

Quintana, nova Cap de l’OME i al Sr. Javier Lacarcel Soto, Cap d’Orientació i Acció
educativa.

La Sra. Teresa Buch explica que engloba aquest departament.

2. Valoració avançament inici de curs 2022-2023

La  Sra  Júlia  López  diu  que  la  valoració  ha  estat  bastant  bona  amb cap
incidència i que a l’inici de curs no se sabia quan alumnat hi hauria en la franja de
tarda.

La Sra. Teresa Ciurana informa que un dels objectius que hi hagut aquest
inici de curs, ha estat visitar les escoles en la franja de tarda, per tal de veure in situ
com estaven funcionant les coses. S’han visitat trenta escoles i les valoracions que
ens han fet arribar les direccions del centres són molt diverses.

Cal remarcar, que no ha hagut cap incidència pel que fa al monitoratge.

S’ha dir també que les direccions i el professorat mostren dubtes sobre el
propòsit de les activitats de tarda i el seu aprofitament.

Ara cal demanar a tots els consells escolars de la ciutat que en facin arribar
una valoració de com ha estat aquest inici de curs (avançament inici del curs, tardes,
etc.) per tal de poder tenir una visió de ciutat adequada. Així podrem comentar-la al
proper  CEM i  la farem arribar al  Departament d’Educació i  al  Consell  Escolar  de
Catalunya.

3. Preinscripció i matrícula curs 2022-2023.

La Sra. Júlia López presenta les dades de preinscripció i matrícula d'infantil,
primària i secundària, tant de les escoles públiques com de les concertades (dades
que  s’han  enviat per correu  electrònic  a  tots  els  representants  del  CEM i  que  al
novembre constaran a l’informe del CEM, juntament amb altres dades).

A vint-i-nou de setembre a infantil i primària s’han matriculat un total de vint mil
dos-cents seixanta-vuit infants. Onze mil vuit-cents noranta-quatre a l’escola pública i
vuit mil tres-cents setanta-quatre a la concertada. A secundària el total és de deu mil
nou-cents noranta-tres. Sis mil setanta-quatre als centres públics i quatre mil nou-cents
dinou als concertats. Cal remarcar que a I3 un 92, 72% de les famílies han aconseguit
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plaça en una de les dues primeres opcions i a 1r d’ESO un 94, 54%. Informa també,
que a data catorze d’octubre a infantil i primària hi ha un total de tres-centes quaranta-
dues sol·licituds fora de termini i un total de cent noranta-nou de matrícula viva.

4. Terrassa Aprèn

La Sra. Teresa Ciurana, fa saber que el  nom que pren aquest nou projecte
educatiu de ciutat és Consell Escolar Municipal. Aquest fòrum és un punt de trobada
on qualsevol de la ciutat pot fer aportacions.

L’educació ha canviat radicalment i ja no és només dins l’horari i les parets de
les escoles i instituts. Hi ha molta demanda d’educació que va cap a l’escola i aquesta
no pot donar resposta a tot. Es necessita abordar de manera conjunta aquests nous
reptes que tenim i s’ha de fer d’una forma interdisciplinària i col·laborativa.

La presentació del fòrum es va fer a l’escola Serra de l’Obac i ja es tenen grups
de treball participant.

Aquest procés es mantindrà al llarg del temps. El dia vint-i-dos de novembre
serà la nova sessió del fòrum i en funció de les necessitats, es crearan nous grups de
treball o se’n tancaran alguns dels que ja hi ha.

La Sra. Teresa Buch explica que actualment s’estan treballant quatre eixos.
Oportunitats educatives, Equitat per l’èxit educatiu local, Governança de l'ecosistema
educatiu i  connexió d’aprenentatges.  S’han fet  diverses jornades de treball  amb la
comunitat educativa i s’han estret una sèrie de reptes amb els que s’ha començat a
treballar.

6. Informacions diverses.

La Sra. Teresa Ciurana informa que aquest  curs ja s’ha aplicat  la  tarifació
social als grups de lactants i I1 a les escoles bressol municipals. A I2 només s’aplica
en allò que no entra amb la gratuïtat, com el menjador i la acollida matinal. També s’ha
començat a aplicar aquesta tarifació a l’escola d’Art i Disseny i a l’escola de Música. El
curs vinent es vol aplicar també a l’escola de La Llar. Amb aquesta tarifació s'està fent
que a cada família se li demani el mateix esforç econòmic per aquells estudis. Això es
fa en funció de la renda i la unitat familiar.

El Sr. Javier Lacarcel, informa sobre l’ENOE (escola de noves oportunitats). Al
març es va iniciar el curs i en l’actualitat hi ha vint-i-quatre joves participant. Divuit de
forma presencial i sis externalitzats en altres serveis, però que encara estan tutoritzats.
Es fa un traspàs constant i una tutorització continuada, per si no funciona el que fan
puguin sempre tornar. Al final de curs es farà una valoració del projecte. La selecció
d’aquest alumnat s’ha fet a través de campanyes de difusió als centres i d’entrevistes.

La  Sra.  Teresa  Buch fa  un incís  per  explicar  que s’ha  valorat  l’idioma i  la
voluntat d’aquests joves.

La Sra. Teresa Ciurana també parla, sobre el nou Decret de contenció de la
despesa que al setembre va signar ha l’alcalde. Explica que no es deixarà de fer el
manteniment als centres escolars i la calefacció s’engegarà igualment, tenint especial
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cura en seguir les directrius que s’han donat des del govern de l’estat. És farà una 
reunió amb la junta de Directors on també es parlarà d’aquest tema.

La Sra. Teresa Buch específica que ara qualsevol despesa s’haurà d’autoritzar.
Per aquest motiu es va fer una reunió amb els OSG.

7. Precs i preguntes.

En referència al punt 2.

El Sr. Alfredo Vega, considera que la valoració més important és aquella que
en facin les famílies.

El Sr.  Josep  Mª  Argemí,  informa  que  als  instituts  han  tingut  els  mateixos
problemes de sempre però amb menys dies. I que això ha suposat sacrificar part de
les seves vacances i escurçar les vacances de les famílies.

La Sra. Laura Tamayo explica que s’ha copsat des de les diferents
AMPES/AFES, que la qualitat educativa que deia el Departament no s’ha garantit, i
que no s’ha pogut seguir el projecte educatiu de l’escola segurament per la manca de
preparació i temps. S’ha de tenir present també que l’únic requisit per accedir a aquest
lloc de treball era ser major d’edat

La Sra. Raquel Caballero comenta que a nivell  de matriculació, logística i  a
l’hora de l’orientació educativa el fet d’avançar l’inici  de curs a Cicles Formatius ha
suposat una problemàtica. El tema de les segones adjudicacions, feia que quan aquest
alumnat iniciava el curs es trobaven que ja havien finalitzat algunes UF.

La Sra. Mª Luisa García diu que, hi havia molt poc alumnat que feia ús
d’aquesta hora de la tarda i un número molt elevat de monitors/es. Aprofita l’ocasió per
informar que s’ha fet una manifestació per queixar-se dels sous tant baixos que ha
cobrat el monitoratge. A la vegada demana que es revisin les ràtios del menjador ja
que, considera que hi ha un nombre molt elevat d’infants per monitor/a. A part cada
cop es troben amb més infants que tenen unes necessitats especials.

El  Sr. Gustavo Pérez i la Sra Donina Alfaro, manifesten que la qualitat del
lleure educatiu no ha sigut  la esperada i  que no s’han complert amb els objectius
fixats. Evidentment els infants han estat atesos, però la percepció es que ha estat un
temps en que els infants han estat al centre per conciliar la vida familiar i no pas per
tenir  una bona  oportunitat  educativa.  Consideren que tot  això  es  degut  a  la  mala
previsió haguda a causa de la precipitació amb que s’han fet les coses i que s’hauria
de reflexionar sobre el propòsit d’aquestes activitats, tenint present també l’elevat cost
que suposen (fan incís en el preu/hora tant baix pagat al monitoratge).

La Sra. Teresa Ciurana comenta que ara cal esperar rebre les valoracions
fetes per tota la comunitat educativa per poder fer un bon anàlisi i tenir una bona visió
de ciutat.
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Pel que fa al sou del monitoratge, assenyala que aquest és el que marca el
conveni del lleure educatiu.

En referència al punt 3.

El  Sr.  Carles Cereceda no entén perquè es  sumen les primeres i  segones
opcions i demana si es pot donar la xifra de només primeres opcions. Considera que
un 10% de famílies que no entren a la primera opció, és un nombre molt elevat.

La Sra. Teresa Ciurana explica que s’ha  fet  així, ja que  els darrers  anys
sempre s’ha sumat fins a la tercera opció.  I  dona les dades:  en primera opció un
91,70%, en segona un 3,40% i en tercera un 1,30%. A secundària un 90,70%.

La Sra. Gemma Pérez diu que la tria d’opcions per part de les famílies és molt
estudiable i des del Departament és mira molt. Hi ha molta variabilitat.

El Sr. Alfredo Vega, veient les dades, i degut a la importància d’aquesta etapa,
considera que s’hauria d’augmentar l’oferta de places d’escola bressol.

La Sra. Teresa Ciurana especifica que hi ha hagut molta més demanda a I1 i
que això és degut a que les famílies volen assegura-se la plaça a I2.

La Sra. Mercè Fontané resalta que molts d’aquests infants que estan en llista
d’espera, ja estan escolaritzats a la privada.

El Sr. Joan Vert qüestiona doncs, si cal aquest augment tenint present que son
infants que ja estan escolaritzats.

La Sra. Teresa Ciurana diu que segurament en faran falta perquè hem de tenir
present  que segons les nostres dades entre la pública i  la  privada,  a Terrassa no
s’arriba al 50% d’infants escolaritzats en aquesta etapa dels zero al tres anys.

La Sra. Teresa Buch posa en coneixement que a Educació Especial també
està ple.

El Sr. Josep Mª Argemí pregunta si a la post-obligatòria, aquest any hi ha hagut
més oferta de Cicles Formatius. Hi ha un indicador que ens diu que un elevat nombre
d’alumnes de 1r de batxillerat no estan fent 2n. Com si haguessin tingut més
possibilitats en altres llocs.

La Sra. Teresa Buch informa que aquest any hi ha un PFI nou a l’escola de la
Llar d’auxiliar de comerç i   vendes. És del Cavall Bernat però s’està duent a terme a
les instal·lacions de la Llar.

La Sra. Raquel Caballero explica que des de la part d’orientació, s’ha fet una
autoavaluació i s’ha vist que l’orientació que es va fer en la post-pandèmia no era la
millor ja que, es va fer en funció d’uns resultats d'avaluació on hi havia un de calaix
important i que quan els alumnes arribaven a l’aula amb un nivell de presencialitat i un
nivell d'exigència elevada que no encaixava amb les seves expectatives, donat a que
hi havia més possibilitats de demanar un canvi ja que hi havia vacants s’han decidit a
fer aquest canvi.
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La  Sra.  Mª Luisa García  mostra  la  seva  disconformitat  amb el  sistema de
preinscripció a CF i demana que s’ampliï l’oferta de places.

La  Sra.  Teresa Ciurana  diu  que,  tot  i  que  encara que  no  tenim les  dades
definitives si  podem dir  que  a finals de  setembre principis d’octubre deu ni  do el
nombre de places que es tenien tant a CFGM com a CFGS. A part d’això, la situació
globalment està canviant cap a millor. S’ha augmentat l’oferta i per primer cop els de 4t

d’ESO han tingut la prioritat per poder demanar, tothom ha tingut la continuïtat
assegurada  en  un  moment  on  es  perdia  molt  alumnat.  El  procés  de  preinscripció
sempre es pot millorar. Hem de tenir també present que la planificació de la FP és a
nivell comarcal.

El Sr. Alfredo Vega insisteix en la importància de tenir unes dades locals sobre
quin és l’abandonament escolar real.

La  Sra.  Gemma Pérez  comenta que des  del  Departament  s’està  treballant
especialment en el CF i l’abandonament. S’estan buscant solucions per aquest reduir
l’abandonament. Les dades exactes, son  molt complicades de  tenir  perquè hi ha
casuístiques que s’escapen del nostre control.

El Sr. Alfredo Vega insisteix en que sinó estan aquestes dades es per falta de
voluntat del Departament. Aquest hauria de tenir una base de dades comuna amb els
municipis. La Diputació, està treballant en aquest línia. Venim d’un 20%
d’abandonament escolar, per responsabilitat s’ha de treballar. Difícilment aquests
joves  que  no estudien  ni  treballant  podran  construir  un  projecte  de  vida. Diu  que
Barcelona si que té aquestes dades i les ha publicat.  Recorda que des del Consell
Escolar de la FP s’ha demanat més d’un cop tenir veu i vot en les taules de planificació
i considera bastant greu deixar al territori fora d’aquestes.

La Sra. Gemma Pérez diu que la FP està agafant prestigi i està sent cada cop
més una opció ,  l’aposta que s’està fent per ella ens pot  ajudar.  Actualment tenim
places al municipi i hem de tenir present que no es pot omplir el mercat de perfils que
després no tindran sortida laboral. El  Departament estudia tots els municipis i  tots
tenen les seves casuístiques. Tots volem evitar l’abandonament i aquesta és un dels
objectius prioritaris del Departament.

La Sra.  Raquel  Caballero proposa que tots els  centres disposin de tutories
d’acompanyament i explica les tasques que es desenvolupen des d’aquestes tutories.
És un eina de gran ajut per alumnat.

La Sra. Teresa Ciurana demanarà dades al departament sobre tot l’alumnat de
la nostra ciutat. A la vegada fa constar la gran millora que ha hagut en aquests dos
darrers anys, sobretot pel que fa a l’ampliació de l’oferta.

La  Sra.  Teresa  Buch  creu  que  aquests  abandonaments  son  un  fracàs del
sistema. S’ha de fer un abordatge complexe d’una situació molt complexa. L’orientació
s’hauria de començar a treballar des de primària. A part, cal dir que des del consell de
la FP s’està fent molt feina i s’està mirant l'adequació de l’oferta educativa amb l’oferta
de treball que hi ha a la ciutat. Actualment s’està fent un estudi de tot el ram de la
metal·lúrgia i del tèxtil degut a la escassa demanda que hi ha d’aquest ram.
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El Sr. Rafa Homet, el problema de la informàtica, és la manca de professorat. I
llença la següents reflexió: aquest anys a Terrassa es formaran a cent-vuitanta
especialistes en xarxes digitals, cent-vint vídeo dj i disset instal·ladors d’aire
condicionat i calefacció.

En referència al punt 4

La Sra. Laura Tamayo diu que ales AFAS ja els consta que s‘ha anat a alguna
escola, i vol saber si aquesta persona també dinarà als centres quan hi vagi.

La Sra Mª Luisa García, pregunta quin tipus de seguiment es farà.

La Sra. Donina Alfaro, vol saber si aquesta figura és a qui s’hauran d'adreçar
en cas d’incidències i si aquesta és la figura que es va sol·licitar en la darrera comissió
de menjadors. A més a més considera que estaria bé que l’ajuntament demanés les
actes de les comissions de menjadors que es fan a les escoles, ja que son indicadors
clau.

El Sr. Gustavo Pérez proposa que es faci una presentació comuna d’aquesta
persona, en una de les seves juntes de directors i que en ella s’expliquin quines seran
les seves funcions.

La Sra Teresa Buch,  recull  aquestes propostes i  pel  que fa a qui  s’hauran
d’adreçar les incidències dels menjadors diu que es buscarà la manera més àgil i es
decidirà, si serà aquesta figura o l’OME qui recollirà les incidències. Pel que fa al tema
del dinar, algun dia potser si es quedarà.

En referència al punt 6

El Sr. Ramón Alemany demana poder estar amb contacte amb l'equip ENOE
degut a la casuística que tenen a l’escola d’Art i Disseny.

La Sra. Mª Luisa García pregunta sobre el tema calefacció als instituts.

La Sra. Teresa Ciurana respon que aquests tenen partida del Departament.

La Sra. Donina Alfaro, considera que hi ha hagut manca de transparència amb
les direccions dels centres, sobre les consignes que se’ls ha donat als OSG segons les
informacions que els ha arribat.

La Sra. Teresa Buch, ara ens hauran d’autoritzar totes les compres i tal com he
dit abans per aquest motiu es va fer la reunió amb els OSG per tal d’informar aquests
de que no fessin compres sense autorització, ja que estan tot s’haurà de validar.

El Sr. Gustavo Pérez agraeix les explicacions donades.

El Sr. Josep Mª Argemí diu que a secundària es tracta de no entrar en números
vermells.
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I sense altres temes a tractar, es tanca la sessió a les 19:30 h.

La Secretària que certifica

Júlia López Quintana
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